

论文与报告

离轴式带拖车移动机器人的路径跟踪控制

周火凤, 马保离, 宋丽辉, 张芳芳

1. 北京航空航天大学自动化学院第七研究室 北京 100083

2. 北京化工大学北方学院教务处 三河 065201

3. 北京化工大学北方学院信息学院 三河 065201

收稿日期 2009-8-24 修回日期 2009-12-10 网络版发布日期 接受日期

摘要

研究了离轴式拖车移动机器人系统任意一节车体的几何路径跟踪问题. 首先推导出系统的时间--状态线性化模型并证明了系统的能控性; 然后应用内模原理设计了线性动态反馈控制律, 该控制律可以保证路径跟踪误差有界和最终一致有界, 且最终一致界正比于期望路径函数变化率的立方. 仿真结果证实了控制律的有效性.

关键词 [离轴式拖车移动机器人](#) [路径跟踪](#) [时间--状态模型](#) [非完整系统](#) [输出跟踪](#)

分类号

Path Following Control of Tractor-trailers with Off-axle Hitching

ZHOU Huo-Feng, MA Bao-Li, SONG Li-Hui, ZHANG Fang-Fang

1. The Seventh Research Division, Beijing University of Aeronautics and Astronautics, Beijing 100083

2. Academic Affairs Office, Northern College, Beijing University of Chemical Technology, Sanhe 065201

3. School of Informatics, Northern College, Beijing University of Chemical Technology, Sanhe 065201

Abstract

In this work, we investigated the path following problem of an arbitrary body of tractor-trailers with off-axle hitching. First, a linearized time-state model was derived and proved to be controllable. A dynamic linear feedback control law was then proposed based on internal mode principal to guarantee that the path tracking error is uniformly ultimately bounded and the bound is cubically proportional to the variation rate of the desired geometric path function. Simulation results showed the effectiveness of the proposed control scheme.

Key words [Tractor-trailers with off-axle hitching](#) [path following](#) [time-state model](#) [nonholonomic systems](#) [output tracking](#)

DOI: 10.3724/SP.J.1004.2010.01272

通讯作者 周火凤 ylzhou_2008@163.com

作者个人主页 周火凤; 马保离; 宋丽辉; 张芳芳

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF \(980KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献\[PDF\]](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“离轴式拖车移动机器人”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [周火凤](#)

· [马保离](#)

· [宋丽辉](#)

· [张芳芳](#)